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او افزود: اگر ۴۰۰ میلیون مترمکعب آب از بالادست رها شود تا گاوخونی در 
دوره سال آب پایدار خواهیم داشت و مشکل کمتری برای تأمین آب پایدار در 
زاینده رود نداریم. ۳۰ سال است که دنبال پول برای اتمام تونل سوم هستیم، 
ولی هر ســال پول نیست و دنبال مشــکلات اجتماعی آن هستند. ما باید با 
نگاه کارشناســانه و منطقی بنگریم و نباید آدرس اشــتباه به مسئولان بدهیم و آبی که 
اول متعلق به محیط زیست، رودخانه و تالاب بوده و اکنون ۳٫۷ میلیون اصله درخت 
در اصفهان در حال نابودی اســت، ولی در بالادست حوضه آب زاینده رود برای کاشت 

درخت هلو و بادام و گردو مصرف می شود.
ناترازی را می توان در جدول منابع و مصارف آب وزارت نیرو به وضوح مشاهده کرد. 
مصارف حوضه اصفهان مجموعا دو میلیارد و ۲۶۸ میلیون مترمکعب است و کل منابع 
آب ما یک میلیارد و ۸۶۲ میلیون مترمکعب. از تونل اولی که ســهم آب تعریف شــده، 
چیزی را دولت نمی تواند بفروشــد، از کجا می تواند بفروشــد؟ از کوهرنگ دو، چشمه 
لنگان و خدنگســتان یعنی حدود ۳۵۰ میلیون مترمکعب آب برای فروش دارد، اما به 
چه کسی فروخته؟ فقط ۴۰۴ میلیون مترمکعب به شرب اصفهان تخصیص داده، ۹۸ 
میلیون به یزد تخصیص داده، ۲۳۷ میلیون به اســتان چهارمحال وبختیاری و ۴۹ تا به 
کاشــان داده و در مجموع ۷۸۷ میلیون مترمکعب آب فروخته شــده است. به اضافه 
اینکــه منابع را به میزان ۲۵۰ میلیون از تونل بهشــت آباد و ۱۲۰ میلیون از تونل ســوم 
تا کنون تأمین نکرده اســت. اصفهان در سال ۱۳۵۲، ۲۷ هزار هکتار اراضی باغی داشته 
و به عنوان یک باغ شهر بوده و ۳۱۰ کیلومتر نهر، اما سنتی و امروز پنج هزار و ۲۰۰ هکتار 
باقی مانده و تمام ۳۱۰ کیلومتر انهار آن خشک شده و مجموعه ۲۰۰ هکتار فضای سبز 
کوهســتانی داریم. باید این نکته را بگویم که ما شهروندان اصفهانی راضی هستیم این 
صنایــع بزرگ و ملی از اصفهان بروند، زیرا علاوه بــر مصرف آب، هوای اصفهان را نیز 

آلوده می کنند، ترافیک ایجاد می کنند و آب محلی ما را مصرف می کنند.
او در پایــان اضافه کرد: یک میلیــون و ۷۰ هزار مهاجر از اســتان های مجاور آمدند 
که یک میلیارد و صد میلیون مترمکعب آب در طول ســال نیاز دارند. ما شــش درصد 
جمعیت و شــش درصد مســاحت کشــور را داریم. چرا باید این قدر بار روی دوش این 

استان باشد و صنایع آلاینده ملی و حتی صنایع حساس در این منطقه مستقر باشند.
 دکتر ســید طاهر نوربخش چلوانی، عضو شــورای مرکزی خانه کشــاورز و عضو 
سابق شــورای هماهنگی مدیریت یکپارچه حوضه زاینده رود از چهارمحال و بختیاری 
با حضور در این جلســه ضمن اشــاره بــه مناقشــات آبــی چهارمحال وبختیاری و 
راهکارهایی برای مدیریت پایدار آب اســتان و کشور گفت: امروزه چالش های حوضه 
زاینده رود را پیچیده کردند و آن هم به این دلیل اســت که افرادی غیرمتخصص ورود 
کردند که با ورود خود به عرصه آب نه تنها مشــکلی را حل نکردند، بلکه مشــکل را 
دوچندان کردند. من افتخار عضویت در شورای هماهنگی مدیریت یکپارچه زاینده رود 
و تصمیمات گرفته شــده یا رد شده را داشتم. کشاورزان اولین ذی نفعان و مدیران آب 
حوضه زاینده رود بودند. یکی دیگر از این ذی نفعان باتلاق گاوخونی اســت که از آن 
بی بهره شــده و آنچه تخصیص باتلاق بوده، به آن نرسیده است و همه فلات مرکزی 

را دچار بحران می کند.
نوربخش با اشــاره به مســائل کلی زاینده رود بیان کرد: من در جلســه شــورای 
هماهنگــی زاینده رود به آقای چیت چیان که وزیر نیرو بود، فرمولی را ارائه کردم. این 
فرمول ترکیبی از شایسته ســالاری، عمل گرایی و صداقت اســت. اگر این سه مؤلفه را 
در حوضــه زاینده رود به خوبی اجرا کنیم، اطمینان می دهــم که حال زاینده رود بهتر 
خواهد شــد. ما الان چیزی به نام زاینده رود زنده نداریم و کسانی که این کار را کردند، 
مدیران ناکارآمد پیشــین و کنونی هســتند. زمانی که از رودخانــه زاینده رود صحبت 
می کنم، همواره منظورم از چشمه کوهرنگ تا باتلاق گاوخونی بوده و هر خواسته ای 
که داریم، برای کل حوضه زاینده رود بخواهیم؛ اگر زاینده رود را به ماری تشــبیه کنیم، 
از دم مار زده شــده و به ســمت ســر آن حرکت می کنیم. ۲۲۰ کیلومتر از زاینده رود 
خشــک شده و طرحی غیرفنی، غیرکارشناسی و ظالمانه به نام تونل گلاب را طراحی 
کردند که زمانی که این تونل به ظرفیت آب بری کامل برســد، ســر مار زده می شود و 

رودخانه زاینده رود برای همیشه می میرد.
او ادامه داد: خرداد ماه ســال گذشته (۱۴۰۳) آب منطقه ای اصفهان اعلام کرد ۱۴ 
مترمکعب بر ثانیه استان چهارمحال وبختیاری اســتفاده می کند، آقای الماس وندی 
کــه مدیــر آن بخش بودند، در مرداد مــاه به اتفاق آب منطقه ای اســتان اصفهان و 
چهارمحال وبختیــاری تمام مصــارف چهارمحال وبختیاری را بررســی کردند. تمام 
برداشــت های چهارمحال وبختیــاری مجهز به کنتورهای هوشــمند اســت و پایش 
می شــوند و نتیجه گرفتند که مصرف این اســتان ۴٫۵ مترمکعب در ثانیه است یعنی 

۶۵ الی ۷۰ میلیون مترمکعب برداشت های این استان شد.
 عضو شــورای مرکزی خانه کشــاورز گفت: به هر حال ما یک متولی داریم به نام 
وزارت نیرو کــه مرتب حوزه و منابع و مصارف را پایش و اعلام می کند. از طرفی ۸۵ 
تا ۹۰ درصد اراضی باغات ما مجهز به ســامانه نوین آبیاری هستند و آبیاری جاری با 
هیدرومدول بالا نداریم و اکثرا با هیدرومدول ۰.۴ یا حتی ۰.۳ آب را مدیریت می کنند. 
ســال گذشــته ناترازی برق و مدیریت منابع آب را داشــتیم که روزانه شــش ساعت 
پمپ ها خاموش بودند؛ ما پمپی که کنتور هوشمند نداشته باشد و غیرمجاز برداشت 
کند، نداریم. کل زمین های اســتان چهارمحال وبختیاری، چه بالادســت و چه حوضه 
میانی یعنی زیر سد زاینده رود تا روستای چمنار، مجموعا زمین های ما ۳۲ هزار هکتار 
است؛ ۱۲ هزار هکتار بالادست، ۲۲ هزار هکتار در حوضه میانی ولی زمین های حوضه 

بالادست اصفهان با تمام زمین های چهارمحال وبختیاری برابری می کند.
وی افزود: آخرین مشــاوری که حوزه را پایش کرده در ســال ۱۴۰۰، ۱۴۰۱ بوده که 
میزان توســعه در بالادســت را ۳۴ هزار هکتار اعلام کرده اســت، برخی مواقع گفته 
می شــود در چهارمحال سد یا بند زده شده و نمی گذارند آب وارد سد شود و سازمان 
مراتع و جنگل های کشــور نتایجی را اعلام کرده؛ برای مثال آبخیزداری دولت آباد در 
شــاخه پلاسجان، شما ببینید که چندتا سد زده شده یا در قسمت پایین تر از دولت آباد 
چندتا سد زده شــده و اینها باید توسط استان اصفهان مدیریت شود. وقتی می گوییم 
بالادســت دقیقا بگوییم کدام نقطه بالادست و در شاخه پلاسجان بیشترین کشت ها 
شبدر، یونجه و سیب زمینی است، یعنی با مصرف بالا این محصولات کشت می شود، 
درصورتی که تمام باغات چهارمحال وبختیاری مجهز به ســامانه های نوین بوده و با 
هیدرومدول بســیار پایین هستند، اما هر آنچه ما به ۲۳۷ میلیون مترمکعب معترض 
هستیم که دلیل خود را داریم ولی از این رقم حدود ۷۰ میلیون مترمکعب را استفاده 
می کنیم، در چند سال گذشته فقط یک سال آن ۸۰ میلیون و باقی سال ها زیر این رقم 
بوده اســت. زمان شــیخ بهایی با اکنون فرق کرده و اکثر زمین های آن زمان تبدیل به 
شهر شده اند و تغییر کاربری پیدا کرده اند. مطابق قانون آب به تبعه زمین است و اگر 
زمین کشاورزی نباشد، کجا را باید آبیاری کرد؟ می دانید باغ رضوان یا آرامستان جدید 
اصفهــان چقدر فضای ســبز دارد و چقدر آب مصرف می کند؟ مرحوم شــیخ بهایی 
میزان آب موجود را تقســیم کــرده نه نحوه انتقال آب را، چــون آن زمان فقط رژیم 

طبیعی رودخانه بوده نه آب انتقالی از کارون.
او با اشــاره به تونل گلاب خاطرشــان کرد: تونل گلاب زیر ســد زاینده رود و داخل 
ســد تنظیمی است، اکنون پنج مترمکعب بر ثانیه آب از این تونل عبور می کند و از آن 
اســتفاده می کنند، این تونل بلای جان رودخانه زاینده رود خواهد شد و کل حوضه را 
متأثر خواهد کرد. نوربخش با اشــاره به بخش صنعت اســتان اصفهان گفت: هر تن 
فولاد ۲۳۰ هزار لیتر آب نیاز دارد، شــرکت فولاد اصفهان بزرگ ترین مجتمع صنعتی 
ایــران که ظرفیت تولید چهار میلیون تن انواع محصولات فولاد را دارد. گروه صنعتی 
ســپاهان ۴۲۰ هزار تن در سال، امیرکبیر کاشــان ۱۲۰ هزار تن، فولاد کیمیا ۸۰ هزار تن 
و... تولید دارند که آب همه اینها از زاینده رود اســت، آیا زمان شیخ بهایی فولاد بود؟ 
و اصفهان دین... را داشته یا آیا کشاورزی اصفهان به این ... بوده اما متأسفانه با اسم 
کشــاورزان شــرق اصفهان آب را می گیریم ولی به صنعت می دهیم. اگر می خواهید 
حال زاینده رود خوب باشــد این مدل مشــارکتی را آنجا اجرا کنیم. من پیشنهادی به 
کشــاورزان اصفهان دادم که کمیته مشــترکی را تشــکیل داده و نظارت را به دست 

ذی نفعان واقعی یعنی کشــاورزان بدهند و خود کشــاورزان در کل حوضه حاکم بر 
سرنوشت خودشان باشند.

نوربخــش درنهایت گفــت: تغییر الگوی کشــت در کشــور با توجه به شــرایط 
خشک ســالی باید اجرا شود، وزارت جهاد کشــاورزی باید تغییر الگوی کشت را ابلاغ 
کرده و محکم بر اجرای آن بایستد. برای مثال کجا گفته شده که در یک استان کویری 
باید برنج بکاریم؟ و این نگران کننده اســت و موضوع بعدی بحث رهاســازی است؛ 
این رهاســازی اخیر که انجام شــد مگر سدها چقدر آب داشــت، دخل ما همین سد 
زاینده رود اســت، ۲۴۰ میلیون مترمکعب آب داخل ســد ذخیره داشــتیم و حال یک 
رهاسازی بی موقع را شــاهد بودیم. هرچند کشاورزان شــرق اصفهان حق دارند اما 
این رها ســازی سبب ضرر بیشتر به آنها می شود. چون محصول گندم و جو که از نظر 
فیزیولوژی باید برسد و در هر دوره کشت، پنج آب می خواهد، آیا توان این را داریم که 
آب دوم و ســوم را به کشــاورز بدهیم؟ این مصلحت اندیشی به چه قیمتی است؟ ما 

مشکل آب شرب در تابستان خواهیم داشت.
او درباره نگاه وزارت نیرو گفت: متأسفانه در کشور ما وزارت نیرو نقش آب فروش 
را بــازی می کند، درصورتی که از نظر حاکمیتی حــق نظارت و مدیریت را دارد و نگاه 

آب فروشی در این وزارتخانه باید کم شود.
وی افزود: به ازای هر لیتر آب چند گرم ماده خشک تولید می کنیم؟ باید دقت شود 
تا با کمترین آب، بالاترین تولید را داشــته باشیم و موضوع دیگر بحث کنوانسیون های 
جهانی و قوانین حاکمیتی اســت؛ در این کنوانسیون ها می گویند اولویت با سرمنشأ یا 
مبدأ اســت و نباید مبدأ را تخریب و جای دیگر را آباد کنیم. دکتر مهدی قمشی، عضو 
هیئت علمی دانشکده مهندسی آب و محیط زیست دانشگاه شهید چمران اهواز، در 
این جلســه تخصصی درباره مناقشات رخ داده گفت: ایشان گفتند مسئله ای رخ داده 
که البته نباید رخ می داد، مســئله ســاده و پیش پاافتاده ای است و در مقیاس مسائل 
آبی کشــور اصولا نباید رخ می داد. من نمی خواهم از دید استان خوزستان به مسئله 
وارد شوم. مشکل ما در کشور در زمینه آب، مشکل سلسله مراتبی است، یعنی ما یک 
مشــکل بالادستی به نام مشکل تنش آبی کل کشور داریم که در رده بالایی قرار دارد، 
در رده بعدی مشــکل ناشی از ســوءمدیریت های قبلی در به کارگیری منابع آب است 
و مشکل سوم، مشکل خشک سالی هیدرولوژیکی خاص امسال است. بحث مدیریت 
در هر سه مورد قابل اعمال است. اگر ما قوه عاقله خود را به کار بگیریم، بر همه این 

مشکلات می توانیم پیروز شویم.
او ادامــه داد: مشــکل جدیدی که اکنون با آن مواجه هســتیم، با این ســه مورد 
ارتباطی نــدارد، آبی به حجم ۷۰ میلیون مترمکعب در ســال به اســتان یزد منتقل 
می شده و کشاورزان احساس کردند از سهم آنها بوده و معیشتشان دچار مشکل شده، 
ولی اصل مســئله که باید بدانیم این اســت که مقدار مورد نیاز آب شرب و بهداشت 
آحاد کشــور درمجموع نسبت به کل آب شیرینی که کشور دارد، درصد زیادی نیست؛ 
۷.۵ درصد است؛ بنابراین اگر ما ۱۰۰ میلیارد مترمکعب مقدار آب شیرین سالانه را در 
نظر بگیریم، تنها ۷.۵ درصد برای شــرب و بهداشت استفاده می شود و همه این ۷.۵ 
درصد در تمام حوضه های اصلی آبخیز کشــور یا حوضه های درجه دو کشور یا حتی 
حالت استانی منابع آب می تواند تأمین شود؛ اما متأسفانه ما چیزی با نام مشکل کلی 
آب در همه نقاط داریم و متأســفانه همه اســتان ها مشــکل کلی آب را به تأمین آب 
شــرب گره می زنند که کار درستی نیســت و از این طریق به دولت ها فشار آورده اند تا 

بودجه هایی را بگیرند.
دکتر قمشــی خاطرنشان کرد: استان یزد به طور متوسط حدود ۹۳ میلی متر بارش 
دارد که کمترین بارش در کشور است (یعنی رتبه ۳۱ کشوری) در عین حال جمعیت 
اســتان نیز زیاد نیســت و حدود ۱.۳ میلیون نفر یعنی به اندازه شــهر اهواز است، ما 
نقش آب را معمولا به صورت سرانه (مقدار آب بخش بر جمعیت) بررسی می کنیم، 
الان اگر ســرانه آب شیرین استان یزد یا اســتان های کل کشور را دربیاوریم؛ استان یزد 
رتبه ۱۷ را دارد نه رتبه ۳۱. مقدار ســرانه آب شــیرین این استان با توجه به داده های 
تاریخی حدود هزار و ۶۰۰ مترمکعب اســت، سرانه آب برای شرب و بهداشت چقدر 
اســت؟ حدود ۵۵ تا ۶۰ مترمکعب. پس چطــور نمی توانیم این مقدار آب را از منابع 
آب داخلی اســتان تأمین کنیم، تأمین ســرانه ۶۰ مترمکعب برای هیچ استانی مشکل 
نیست. ما در کشورمان سه استان داریم که برای تأمین همین ۶۰ مترمکعب آب برای 
آحاد شــهروندانش مشــکل دارد؛ اســتان تهران به دلیل جمعیت زیاد، استان البرز و 

استان قم.
وی افزود: پس ببینید در حال حاضر مشــکل کشــور، استان یزد و اصفهان نیست. 
استان قم از طریق آب های انتقالی بین حوضه ای از حوضه دز با عنوان انتقال آب به 
قمرود، با ظرفیت ۲۰۰ میلیون مترمکعب در ســال (یعنی بیش از ۲.۵ برابر نیاز شرب 
و بهداشــت این استان) مشــکلش برای همیشه حل شده اســت و حتی در صنعت 
و کشــاورزی هــم می توانند از این آب بهــره ببرند. ولی تهران و البــرز از درون منابع 
خودشان نمی توانند تأمین کنند و به زودی دچار چالش خواهند شد. اما سایر استان ها 
مشــکلی ندارند. حالا این ۷۰ میلیون مترمکعب مگر چقدر است؟ حوضه زاینده رود 
حدود ۵.۵ میلیارد مترمکعب آب زیرزمینی دارد، حدود ۹۰۰ تا یک میلیارد مترمکعب 
آب ســطحی دارد. علاوه بر این چقدر آب از حوضه کارون و دز به حوضه زاینده رود 
وارد می شود؟ حدود ۹۰۰ میلیون مترمکعب از طریق طرح های کوهرنگ ۱، کوهرنگ 
۲ و کوهرنگ ۳، چشــمه لنگان و خدنگســتان؛ و همه اینها برای این بوده که مشکل 
اســتان اصفهان را حل کننــد، زمانی با ۳۰۰ میلیون مترمکعــب از طریق کوهرنگ ۱ 
می خواســتند حل کنند که نشــد، از طریق کوهرنگ ۲ و چشمه لنگان و خدنگستان و 
کوهرنگ ۳ هم نشد. می خواهم بگویم انتقال آب مسائل آب استان اصفهان را نه تنها 
حل نکرد بلکه به مصرف بیشــتر دامن زد و مســائل و چالش هــای اجتماعی میان 

استان های اصفهان، یزد، خوزستان و چهارمحال وبختیاری را نیز ایجاد کرد.
قمشــی با اشــاره به اینکه ما بایــد آب را بهتر مدیریت کنیم، گفت: هیچ اســتان 
و حوضــه ای در کشــور ما وجود ندارد کــه آب مازاد و فراتر از نیازهای خود داشــته 

باشــد، بنابراین موضوع انتقال آب موضوعیــت نمی یابد، اما حال که این اتفاق افتاده 
مگــر ۷۰ میلیون مترمکعب چنــد درصد از این ۹۰۰ میلیــون مترمکعب آب انتقالی 
اســت که اتفاقا با همین نام هم به اســتان یزد منتقل شده، یعنی این موضوع انتقال 
در طــرح کوهرنگ ۲ و ســپس در کوهرنگ ۳ مطرح شــده و در عمل زیر ۷۰ میلیون 
مترمکعب به این استان آب منتقل شده یعنی حدود ۸ درصد. از طرف دیگر مگر نیاز 
واقعی شــرب و بهداشت استان یزد چقدر است؟ همین ۷۰ میلیون مترمکعب است 
یــا حداکثر ۹۰ میلیــون مترمکعب؛ بنابراین مصرف آب بیشــتر در این بخش منطقی 
نیســت اما الان متأســفانه دو برابر نیاز منطقی در اســتان یزد مصرف می شود و چرا 
منابع آب های زیرزمینی داخلی اســتان باید به کشــاورزی و صنعت برود. توجه کنید 
از نظر صنعت اگر اســتان ها را از بــالا به پایین ردیف کنیم، ردیف اول اســتان تهران 
اســت و ردیف دوم متعلق به استان اصفهان است و استان یزد ردیف هشتم را دارد. 
مســئله اینجاســت که وقتی اســتانی آب ندارد، چرا باید صنایع آب بر این همه زیاد 
داشــته باشد. در این مقایســه، استان خوزستان که مثلا اســتانی است که آب خوبی 
دارد، در ردیف چهاردهم قرار دارد. وی ادامه داد: هر سرنوشــتی در مسئله آب داریم 
نتیجه عملکرد وزارت نیرو اســت. اینکه بعضی دوستان عملکرد وزارت نیرو را بدون 
نقص اعلام می کنند درســت نیست، چرا وزارت نیرو باید تحت تأثیر فشارها و لابی ها 
مســیر طرح ها را تغییر جهت دهد، همه مسئولیت سدهای مشکل دار کشور بر عهده 
وزارت نیرو اســت. برای حل مشکل خشک سالی استان تهران، دولت ۹ همت بودجه 
اختصاص داده، قســمت عمده سیاست اعلامی وزارت نیرو می شود زدن ۲۵۰ حلقه 
چاه در اســتانی که در همین وضعیت مشــکل اساســی در آب های زیرزمینی دارد و 
حدود ۲۰ ســانتی متر فرونشست سالانه ثبت شــده در کارنامه خود دارد، نتیجه چنین 
سیاست هایی می شود خراب ترکردن خرابی های گذشته. این کارها توسط وزارت نیرو 
انجام می شــود که قابل دفاع نیســت. چرا بیشترین ســرانه فضای سبز کشور باید در 
اصفهان باشــد؟ اگر این استان مشــکل آب دارد چرا به ایجاد فضای سبز آب بر دامن 
می زند؟ این سرانه در استان اصفهان بیش از ۳۰ متر است، حالا این را مقایسه کنید با 
اهواز که ۱۲ متر و تهران که حدود ۱۵ متر است. این عدم مدیریت ها کار دست ما داده 
است.  سال گذشــته دو میلیارد مترمکعب از حوزه کارون بدون برنامه رهاسازی آب 
داشــته ایم و این فقط برای تولید برق و ناترازی توزیع برق بوده است و اینها کلیدش 
در دســت وزارت نیرو بوده. اگر الان این دو میلیارد مترمکعب در حوضه کارون بود، 
این حوضه دچار پیامدهای خشک ســالی نمی شــد و کاملا نیازهای شرب، بهداشت، 
صنعت و کشاورزی خود را پوشش می داد. قمشی با اشاره به اینکه در شرق اصفهان 
حدود ۱۰۰ هزار هکتار زمین قابل کشــت داریم، خاطرنشان کرد: مشکل از اینجا شروع 
شــد که آبی که باید به شرق اصفهان می رســید، به دلیل دامن زدن به مصرف آب در 
شــمال و غرب اصفهان آنجا صرف شــده و اتفاق دیگری رخ نداده است. از این ۹۰۰ 
میلیون مترمکعب آب انتقالی بین حوضه ای ۷۰ میلیون به یزد داده می شــود یعنی 
حدود ۸ درصد آن؛ اما چون این انتقال از شــرق اصفهان بوده و کشاورزان مدتی آب 
نداشــتند، معترض بوده اند زیرا حقابه اصلی زاینده رود برای این بخش از کشــاورزان 
بوده اســت و از این ۱۰۰ هزار هکتار اکنون فقط ۳۰ درصد آن کشــت می شود آن هم 
با آب های زیرزمینی و ۷۰ هزار هکتار دچار مشــکل شــده اند. توجــه کنید که این ۷۰ 
میلیون مترمکعب آب نمی تواند مشــکلات کشــاورزان این منطقــه را حل کند و این 
مقدار آب نهایت بتواند هفت هزار هکتار را آبیاری کند که مقدار قابل توجهی نیست؛ 
بنابراین مشکل آب در استان اصفهان به مدیریت نادرست آب در این استان و مدیریت 
ناصحیح در کل کشور ارتباط دارد و باید از اساس حل شود که متأسفانه سیگنالی که 

نشان دهد این روند در حال تغییر است، دیده نمی شود.
قمشی در پایان اضافه کرد: در رابطه با صنعت این توضیح را بدهم که من خودم 
موافق اســتفاده بیشتر از آب کشور در صنعت هستم تا در کشاورزی. دلیلش هم این 
اســت که ما آب کم داریم و باید به سمت بهره وری بالا برویم و تا زمانی که استفاده 
بیش از حد در بخش کشاورزی می کنیم، بهره وری اقتصادی آب در کشور در حد پایین 
باقی می ماند. در حالی که اگر اســتفاده آب در صنعت زیاد شود، بهره وری اقتصادی 
و اشــتغالی آب در کشورمان به شدت بالا خواهد رفت. در حال حاضر مصرف بخش 
صنعت از آب کشــور ۲٫۵ درصد اســت، درحالی که متوسط جهان ۲۰ درصد است و 
البته باید توجه داشــته باشیم که صنعت آب بر را باید ببریم به جایی که کمتر نیاز به 

آب شیرین قابل استحصال داشته باشد و از آب های غیرمتعارف استفاده کند.
مهندس مجید ســیاری، کارشــناس ارشــد مدیریــت منابع آب و معاون پیشــین 
برنامه ریزی و امور اقتصادی شــرکت مادرتخصصی مدیریــت منابع آب ایران گفت: 
همان طورکه می دانید کشــور ما شــش حوضه آبریز اصلی دارد و این حوضه ها باید 
مبنــای برنامه ریزی هایمان برای مدیریت آب باشــند. او افزود: مســئولان ما خطوط 
فرضی را بر خطوط طبیعی خدادادی حاکم کرده اند و بسیاری از مشکلاتمان از همین 
امر نشــئت گرفته اند. البته می توان این مشــکلات را حل کرد اما گویا تصمیمی برای 

این کار گرفته نشده است.
این کارشناس ارشد مدیریت منابع آبی بیان کرد: ایران، کشوری خشک و فراخشک 
اســت؛ تقریبا ۶۵ درصد این کشــور خشک و فراخشک اســت. در یکی، دو سال اخیر 
کلمه شیک ناترازی جایگزین کلمه بیلان شده است. واقعا نمی دانم چرا مسئولان ما 
در هر زمانی که دچار مشکلی می شوند، به جای حل مشکل، با کلمات بازی می کنند. 
بیلان، معیار اصلی و تخصصی ما درباره میزان آب اســت. این بیلان می تواند مثبت، 

منفی یا متعادل باشد.
ســیاری گفت: کشورمان در ۴۵ ســال منتهی به سال ۱۳۹۰، ســالانه بالغ بر ۴۰۰ 
میلی متر بارش داشــته است که ۱۱۰ میلیارد لیتر از این بارش تبدیل به آب تجدیدپذیر 
می شــد؛ آب تجدیدپذیــر، آبی اســت که راهی آبخوان ها می شــود و مــا می توانیم 
برداشــتش کنیم. همان آمار می گویند که ما ۱۰۰ میلیارد لیتر از این میزان را برداشت 
می کنیم و این یعنی از ۴۵ درصد از آبی که هر ساله راهی آبخوان ها می شده، استفاده 
می شــود. در ۱۵ ســال اخیر، زمین با تغییرات دمایی و بارشــی مواجه شده و بارش 

ســالانه ۴۰۰ میلی متری کشورمان به ۳۶۰ میلی متر تبدیل شده است اما برداشت های 
ما از آبخوان ها مدیریت نشده است.

 ۵۴ درصد از وسعت کشور ما، کوهستان است و این نعمت بسیار بزرگی است که 
خدا به ما داده اســت. این نعمت خدادادی سبب شده استان کهگیلویه و بویراحمد 
ســالانه بیشــتر از هزار میلی متر بارندگی داشــته باشــد؛ اما این بارندگی ها در زمان 
مشــخصی رخ می دهند و ما باید مصرف آبمان را از لحــاظ زمانی و مکانی مدیریت 
کنیم تا بتوانیم امنیت غذایی مردم کشــورمان را تأمین کنیم. هم اکنون آب ورودی به 
آبخوان ها ۱۰۰ میلیارد لیتر اســت و میانگین بارشی ما به شدت کاهشی بوده و الگوی 
بارش نیز تغییر کرده اســت. هر ســاله میزان بارش سالانه استان های ما کمتر از سال 

پیش است و اثر آن در پشت سدها دیده می شود.
این کارشناس ارشد مدیریت منابع آب بیان کرد: من بخش زیادی از عمرم را صرف 
مدیریت آب و سدســازی کرده ام و می دانم کدامین سدها ایراد دارند؛ من می دانم که 
هیچ کدام از طرح های ایراددار در بخش کارشناســی وزارت نیرو مصوب نشده اند. این 
روزها ســؤالی مبنی بر اینکه سد؛ آری یا نه؟ مطرح شده است. من می خواهم بگویم 
اگر ما دو ســال ســدها را آبگیری نکنیم، کشور در تابستان با مشــکل بی آبی مواجه 
می شــود. هم اکنون کشور ما در حوزه اقتصاد آبی ۱۳ میلیارد مترمکعب ورودی دارد 
و ســال گذشته این ورودی ۲۲ میلیارد مترمکعب بوده اما خروجی  سال گذشته ۱۳٫۸ 
بوده اســت. با وجود کاهــش ۳۷ درصدی ورودی، پنج درصــد در خروجی کاهش 
دادیم؛ این یعنی همه ما توجهی به این موضوع نداریم که شــرایط ورودی های ما به 

چه ترتیبی است.
ســیاری در ادامه گفت: کشــور ما به هیچ وجه ظرفیت این جمعیت را ندارد بلکه 
منابــع طبیعی حداقلی ما تعیین کننده اســت؛ برای مثال اگــر ۲۰ میلیارد مترمکعب 
منابع تجدیدشونده در کشور داشــته باشیم و بخواهیم سه هزار مترمکعب برای این 
جمعیت در نظر بگیریم، ســقف جمعیت کشور ۴۰ میلیون نفر می شود، درحال حاضر 
کشــور به سرانه هزار و ۱۰۰ مترمکعب در ســال رسیده که زیر هزار و ۷۰۰ مترمکعب 
در ســال حد تنش آبی و زیر هزار مترمکعب فقر آبی اســت. طبق نمودار در ســال 
۱۴۰۰ تا ۱۴۰۵ به مرز هزار و ۱۰۰ مترمکعب در ســال رســیدیم و ۴۰ ســال پیش مرز 
هفت هزار مترمکعب در ســال را داشــتیم و آن زمان جمعیت کشور ۳۰ میلیون نفر 
و بارندگی ها بیشــتر بود. اگر به توزیع هزار و ۱۰۰ مترمکعب در حوزه های شــش گانه 
نگاه کنیم، می بینیم که در فلات مرکزی به فقر آبی رســیدیم و حدود ۶۰۰ مترمکعب 
ســرانه داریم. به همین خاطر داســتان یزد، اصفهان، کرمان و خراسان جنوبی پیش 
می آیــد و اگر پیش نمی آمد باید تعجب می کردیم. در حاشــیه دریای خزر ســرانه ما 
هزار و ۸۰۰ مترمکعب اما در حوزه دریای خلیج فارس ســه هزار مترمکعب به لحاظ 
تراکم جمعیت است. این نشــان می دهد که جمعیت سرانه را پایین می آورد. زمانی 
که جمعیت از ۳۰ میلیون بیشــتر شــده از ذخایر اســتفاده کردیم و رفته رفته ذخایر 
کمتر شــده و به حدود ۱۴۰ میلیارد مترمکعب رســیده است؛ بنابراین زمانی که فشار 
مرکزی را برمی داریم، فرونشســت صورت می گیرد. ما ۸۰۰ هزار حفر چاه در کشــور 
داریم که کمتر از ۵۰ درصد اینها چاه های مجاز هســتند، اما همین چاه های مجاز هم 
اضافه برداشــت دارند؛ ما هــم چاه غیرمجاز و هم اضافه برداشــت از چاه های مجاز 
داریــم. ۱۰ برابر بیشــتر از حد مجاز از چاه ها برداشــت می شــود و حدود ۳۵ درصد 
در محدوده پروانــه خود کار می کنند و از طرفی تغییرات دمایی هم نشــان می دهد 
که شــرایط پیش روی ما خطرناک اســت. ما از منابع آبی که داریم درســت استفاده 
نمی کنیم؛ رودخانه ها فاضلاب بر شده و همه منابع آبی آلوده می شود و با این شرایط 

سرانه آب تجدیدپذیر در آینده به زیر هزار مترمکعب می رسد.
ســیاری با این ســؤال که حال با ایــن منابع محدود چه کار باید کــرد؟ ادامه داد: 
در بخش خدمات برای ایجاد شــغل ۸۴ مترمکعب آب نیاز اســت و در صنعت ۴۵۰ 
مترمکعب و در کشاورزی ۲۱ هزار مترمکعب آب نیاز است. اگر هر مترمکعب در حد 
صد میلیون تومان ارزش افزوده داشــته باشــد، در بخش خدمات ۳۲ مترمکعب، در 
بخش صنعت ۲۰۰ مترمکعب و در بخش کشــاورزی ۱۷ هــزار مترمکعب آب برای 
ایجــاد ارزش افزوده نیاز اســت. قیمت مصرف آب را بایــد این گونه در نظر گرفت که 
هزینه هــای ســرمایه گذاری  و هزینه های نگهداری را ریکاوری کنیم، می شــود همان 
هزینه هــای تأمینــی که انجــام دادیم. اگر هزینه هــای فرصــت و هزینه های جانبی 
اقتصادی را هم لحاظ کنیم، به سمت تخصیص بهینه می رود و این کاری است که در 
کشــور انجام نمی دهیم. ما در کشور چه کار می کنیم؟ قانون تثبیت آب های زراعی را 
همه می دانند، اگر عملکرد گندم را ۴.۵ تن و نیاز ناخالص آن را هفت هزار مترمکعب 
در نظر بگیریم، براســاس قیمت های ســال ۱۴۰۳ و ۱۴۰۲، قیمت گندم ۱۹هزار و ۵۰۰ 
تومان بوده و قیمت فروش هــر مترمکعب آب ۳۷۰ تومان بوده، یک مترمکعب آب 
در شــبکه های مدرن ۳۷۰ تومان گرفته شــده و حالا گفته می شــود کشاورز مگر چه 
درآمدی دارد و... و با این وضعیت نمی توان آب را مدیریت کرد. در کشــورهای هلند، 
کانادا و کره ســهم آب در خانواده ضریب ۱ و بالای ۰.۷ درصد اســت و در ایران این 
ضریب ۰.۲ درصد اســت. چالش های آب را به دو دســته تقسیم می کنم؛ چالشی که 
در اختیار ما هســت و چالشــی که در اختیار ما نیست. زمانی که سازه بدی می سازیم 
یا محیط زیســت را خراب می کنیم، ساختار درســتی نداریم، اینها در اختیار ماست و 
دیگری ســیل و خشک ســالی و... اســت که باید با دو نگرش اینهــا را مدیریت کنیم؛ 
یکــی مدیریت یکپارچه منابع آب اســت که بحث توازن اقتصادی در ســطح حوضه 
آبریز مطرح اســت و بحث هماهنگی میــان آب و خاک را دارد، دیگری برنامه ریزی و 
مدیریــت تطبیقی و مدیریت عدم قطعیت را دارد. ابزارهای مورد اســتفاده ابزارهای 
قانونی، فنی، اقتصادی و فرهنگی اســت. برای نمونه کشاورز می گوید می خواهم در 
مصرف آب صرفه جویی کنم و فقط در استان های گیلان و مازندران برنج می کارم، اما 
معیشت من چه می شود؟ مشکل آنجایی پیش می آید که این ابزارها را در اختیار قرار 
نمی دهیم و مباحث کمک کننده دیگر را در بخش آب راه حل نشــان می دهیم که این 
مشکلات در بخشی بیرون از بخش آب است. ما اگر جمعیت و بارندگی ۴۰ سال پیش 
را داشــتیم چون رفتارهای ما تغییر کرده و الگوهای جدید آمده بنابراین باید نیازهای 
ما مدیریت به روز می داشت و راه حل امروز ما مسئله ۳۰ سال بعد ما می شود. در یزد 
آب نداشــتیم برای آن خط انتقال ایجاد کردیم و حالا این مســئله ماست. وی افزود: 
درحال حاضر تهران برای خط انتقال دوم طالقان پنج هزار میلیارد تومان برای ساخت 
آن هزینه کرده و این در حالی است که تهران جزء حوضه آبریز دریای مازندران نیست 
و تنهــا دو درصد آن در آنجا قرار دارد. حالا چرا ایــن کار را می کنیم؟ چون تهران در 
سرمنشأ نشســته و می خواهیم مســئله امروز آن یعنی جمعیت را حل کنیم. حدود 
۱۳ هزار کیلومتر مربع مســاحت و ســه هزار و ۸۰۰ روان آب در تهران داریم و اگر کل 
این عدد تبدیل شود ما حدود هزار، هزارو ۵۰۰ مترمکعب آب داریم و برای ۷۰۰، ۸۰۰ 
هزار نفر مناســب است اما جمعیت تهران ۱۴ میلیون است که نمی توانیم هیچ یک از 

مسائل آنها از جمله معیشت، زلزله، آب و... را مدیریت کنیم.
این کارشناس ارشد مدیریت منابع آب بیان کرد: ما مسائلی را بحران می گوییم که 
آن سیســتم نتواند خود را ریکاوری کند، حالا ما بــرای حوضه آبریز زاینده رود بحران 
داریــم و نمی توانیم در چارچوب ایجاد اعتماد میان ذی نفعان و تصمیم گیری آنها را 
حل کنیم، کشاورزی در اصفهان می گوید معیشت من دچار مشکل شده، من باید برای 
معیشت او فکر کنم و طوری باشد که تمام بار کمبود آب به او فشار نیاورد و کشاورزی 
که در چهارمحال وبختیاری هم هست، باید این کشاورز سهیم باشد. این نکته را بگویم 

که در بحث مدیریت آب همه باید دخالت کنند.
سیاری در پایان خاطرنشان کرد: صرف نظر از حوضه زاینده رود یا ارومیه و جاهای 
دیگر، مســتحضر هســتید که یک ترمی داریم به نام امنیت آبی که می گوید افراد در 
زمان صلح دسترسی کافی به آب داشته باشند که بتوانند معیشت خود را تأمین کنند. 
بــه هر حال زمانی کــه امنیت آبی در حوضه آبریزی را مدنظــر قرار می دهیم، فرقی 
نمی کند در کدام حوضه آبی اســت، کســی که در استان کردستان نشسته امنیت آبی 
داشته باشد اما کسی که در آذربایجان شرقی نشسته امنیت آبی آن دچار مشکل شود. 

همه ما در یک قایق نشسته ایم و امنیت آبی هر منطقه دغدغه مناطق دیگر است.
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